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 تحلیل شرایط این روزهای جامعه ایران 
 در گفت و گو با محسن گودرزی، پژوهشگر اجتماعی

جامعه ایران  نیازمند تغییرات بنیادین

ادامه از صفحه 11
  پژوهشــي در مرکز آمار در موسسه عالی پژوهش 
تأمین اجتماعی درباره فقر و نابرابري برمبنای هزینه 
درآمد خانوارهای شــهری انجام شده که چهره فقر 
و فقرا را در ایران امروز و روندها را در 1٠ ســال نشان 
می دهد؛ براســاس این پژوهش از  ســال ٨٤ تا  ٩٤ 
شاغلان، میانســالان، مزدبگیران و حقوق بگیران 
بخش خصوصی و خانوارهای بالای پنج نفر بیشترین 
جمعیت فقرا را تشکیل می دهند. متوسط سن خانوار 
و سن سرپرست خانوار بالا رفته و نرخ وابستگی پایین 
آمده اســت. حدود ٢٩ درصد جمعیت ایران فقیرند. 
جمله ای که کل این پژوهش فقــر را می توان در آن 
خلاصه کرد. اگر بخش های صنعت، به خصوص صنایع 
متوسط، بخش خدمات یا حمل ونقل و ارتباطات رشد 
کنند، می توانیم انتظار مثبتی داشته باشیم. اما اگر در 
همچنان بر پاشنه مستغلات بچرخد، باید منتظر همان 
تصاویر اوایل انقلاب صنعتی باشیم که در کتاب های 
دیکنز و امیــل زولا تصویر آنها از فقــر را دیده ایم. 
تصویري که شما براساس این پژوهش از فقر دارید، چه 

شکلی است؟
من هم همین تصور را دارم، ولی نمی دانم آیا شبیه به انقلاب 
صنعتی خواهد بود یا نه. موضوع فقط فقر نیست، همان طور 
که اشاره کردم تشدید شکاف های اجتماعی در کنار خشم و 
ســرخوردگی، کینه های انباشت شــده و... را هم باید در نظر 

گرفت. 
  دکتر گودرزي شما به عنوان یك جامعه شناس هشدار 
مي دهید، ولي در کل این سال ها نقش جامعه شناسان 
ما چه بوده است؟ چرا جامعه شناسان ما آن طور که باید 
فعال نبودند؟ نمي دانم تا چه حد درســت می گویم یا 
نه، ولي فعالیت درخوری از جامعه شناسان مان شاهد 

نبودیم. 
به نظر من جامعه شناســان و اقتصاددانــان در طول چند 
دهه اخیر همواره نســبت به این موارد هشدار داده اند. شما 
می توانید رد مشکلات امروز جامعه را در سخنان و نوشته های 
جامعه شناسان پیدا کنید. جامعه شناسان در تمام این سال ها 
نسبت به فرسایش سرمایه اجتماعی، شکاف فرهنگ رسمی 
و غیررسمی، رشد آسیب های اجتماعی، افزایش نابرابری و.. 
هشــدار داده اند. انجمن جامعه شناسی ایران در طول سال، 
نشست های تخصصی بســیاری برگزار می کند. به فهرست 
عناوین و محتوای ایــن بحث ها مراجعه فرمایید، روشــن 
خواهد شد که جامعه شناسان نگرانی خود را نسبت به شرایط 
اجتماعی بیان کرده اند. باید سمت وسوی نقد را به مخاطبان 

برگردانید که چرا این هشدارها را جدی نگرفته اند. 
  خب زماني مي گویند که همه درحال گفتن هستند. 

این طور نیســت. سال هاســت می گویند. خوشبختانه این 
مباحث، هم در ســایت انجمن و هم به صورت کتاب منتشر 
شده است. مشکل جامعه شناســان این است که وقتی هنوز 
مسأله حاد نشــده، آن را بیان می کنند، کسي باور نمي کند 
و فکر می کنند همه جوامع همین مشــکل را دارند و جدی 
نمی گیرند. وقتی هم مســأله حاد می شود، مي گویند اینها 

بدیهی است و چرا شما جامعه شناسان کاری نمی کنید. 
  شــما نمی پذیرید که در میان این همه مشکلات 
اقتصــادي و اجتماعي کمتر شــاهد نقش آفریني 
روشنفکران هستیم، شاید به نوعي اندیشه انتقادی 
دچار ضعف شده باشــد و نخبگان جامعه دیگر آن 
چالاکي را نداشته باشند. به نظر شما آیا نخبگان جامعه 
فرسوده شده اند؟ مردم نه تنها منتظرشان نمي مانند، 

بلکه از آنها عبور هم می کنند. 
شــاید بتوان این جور گفت که انگار به پایان یــك دوره ای 
رسیده ایم و هنوز نشانه های دوره جدید مشخص نیست. به 
نظر می رسد در جهان هم کم وبیش همین طور است. انگار در 
یك وضعیت مبهم و برزخی قرار داریم. با ابزارهاي مفهومي و 
چارچوب هایی به مسائل نگاه مي کنیم و دنبال راه حلی هستیم 
که دیگر کارآمدي ندارند. چشم انداز تازه اي هم نداریم. شاید 

ناشي از وضعیت دوره اي است که در آن قرار گرفته ایم. 
  در همین فضا و درحالي که روشنفکران و نخبه ها 
کــم کار شــده اند، در ازاي آن مي توانیم بگوییم 
که یك ســري از جنبش هاي اجتماعي توســط 
بخش هایي از مردم شکل گرفته است. جنبش های 
دفاع از محیط زیست، حقوق زنان، حقوق کودکان، 
عدم خشونت، مســائل قومی، حمایت از حیوانات 
همه نمونه ای از این فضاهای جدید اســت، حتي 
فضاهاي خــاص گروه هاي قومیتــي هم نمونه اي 
از این نشانه هاي تنوع اســت. به نظر می آید این 
جنبش های اجتماعی بخشي از بار غیبت نخبگان و 

روشنفکران را به دوش مي کشند. 
اول بگویم که تعبیر غیبت نخبگان و روشــنفکران را قبول 
ندارم. دوم این که به طــور طبیعي یك بخش هایي از جامعه 
نســبت به همین خطراتي که تهدیــدش مي کند، واکنش 
نشان مي دهند. این موضوع را شما مي توانید در فعالیت هاي 
جمعي داوطبانه ببینید، یعني جمعیت ها، گروه ها و نهادهاي 
غیردولتي را مي بینید که براي کاهش آسیب هاي اجتماعي 
تلاش می کنند، مثلا به گروه هاي محروم کمك مي کنند و 
از فضاهاي شهري  و زندگي خودشان دفاع می کنند. مثلا با 
یك تصمیم مدیریت شهری، یك فضای شهری یا بنای مهم 
شــهری از بین می رود یا در خطر تخریب قرار می گیرد. بعد 
از سوی جامعه نســبت به آن اعتراض می شود و تلاش هایی 
می کنند که جلوی این تخریب را بگیرند. اینها نشانه هایی از 
تعلق به شهر، حساسیت به سرنوشت عمومی و... است. این 
اقدامات خواه زودگذر و موقتی باشــد، خواه وجه نهادی پیدا 
کرده باشد، شکل های تازه ای از همبستگی اجتماعی است. 
شناخت مبانی این اشکال، همبستگی و سازوکار آن می تواند 

راهگشا باشــد و یکي از عرصه هایي است که امکان خروج از 
وضعیت پرمشکل کنونی را نشــان مي دهد. این فعالیت ها و 
اقدامات جمعی را جدا از جریان روشنفکري نمي بینم. گروهی 
از روشنفکران، قشــر تحصیلکرده و نخبه در این فعالیت ها 

مشارکت فعال دارند، هم به صورت عملی و هم نظری. 
  با توجه به شــرایطي که در جامعه حکمفرماست و 
بحث گسست اجتماعي، به نظر شما شادي تا چه حد 
می تواند تأثیرگذار باشد؟ موضوع شادي در جامعه 
چه نقشي می تواند داشته باشد؟ به قول محمدرضا 
شفیعی کدکنی که »طفلی به نام شادی دیری است 
گم شده«. موسسه گالوپ لیست شادترین کشورهاي 
جهان را منتشر می کند و ما جزو شادها نیستیم، این 
یك مسأله و آسیب واقعی در کشور ما است که البته 
بنابر این  از کدام شــرایط اجتماعی، از کدام قشر و 
موقعیت سخن می گوییم، بســیار متفاوت است. اما 
معیار قاعدتا باید وضع کســانی باشد که از کمترین 
امتیازات اجتماعی و مادی برخوردارند، یعنی اقلیت ها، 
افراد فقیر، محرومان و کسانی که کمترین ابزارها را 
برای دفاع از خویش دارند، شما این مسأله را چگونه 

ارزیابي می کنید و مشکل را در چه چیزي می بینید؟
دو جور تلقی می توانیم از شــادی داشته باشیم، یك موقع 
می گویند برای ایجاد شــادی باید برنامه های شــاد داشته 
باشیم، فیلم های کمدی بیشتر شود و از این نوع چیزها. این 
تصور ساده انگارانه ای است. از زاویه ای دیگر باید به موضوع 
نگاه کرد. ببینید در زندگی عادی ما چقدر استرس و فشار 
وجود دارد. یك روز عادی زندگی ما را در نظر بگیرید. خطر 
زلزله ما را تهدید می کند، هــر روز با این خطر مواجه ایم، با 
آلودگی کشنده هوا مواجه ایم، از نگاه یك جوان و خانواده اش 
ببینید مشکل بیکاری زندگی را فلج کرده است. فشارهای 
اقتصادی مردم را از پا انداخته اســت. به یك اداره مراجعه 
می کنید با انواع برخوردهای نامناســب روبه رو می شوید. 
انبوهی از فشــارها روی مردم وجــود دارد و آنها زیر این بار 
زندگی می کنند. پیمایش ها نشان می دهند 68 درصد مردم 
نگرانند که شغل خود را از دســت بدهند، بیش از نیمی از 
آنها نگرانند که یك بیمــاری صعب العلاج بگیرند و از عهده 
درمان برنیایند. حدود 45 درصد نگرانند که یکی از اعضای 
خانواده شان دچار آسیب های اجتماعی شود. اینها را بگذارید 
کنار این مسأله که چشم انداز روشن وجود ندارد. از دید مردم 
آینده  از امروز هم بدتر خواهد بود. در چنین شــرایطی که 
وضع موجود پر از فشار و استرس است و آینده  هم هراسناک، 
شادی زمینه ای برای ظهور ندارد. یافته های پیمایش ملی 
سلامت روان که در  ســال 1390-1389 انجام شده، نشان 
می دهد که 24 درصد از افراد 64-15ساله کشور دچار یك 
یا چند اختلال روانپزشکی اند. احساس شادی وقتی شکل 
می گیرد که فرد نســبت به آینده امیدوار شود و چشم انداز 
داشته باشــد. نبود چشــم انداز جمعی یعنی این که زمانی 
رویای جمعی این بود که »ژاپن اســلامی شــویم«، حالا 
»می خواهیم سوریه نشویم«. شادی بسته به ایجاد افق برای 
تغییر است. شادی این نیست که آهنگ شاد پخش کنیم، 

درواقع نشان دادن چشم انداز امیدبخش است. 
  با توجه به مجموعه پژوهش هایی که انجام داده اید، 
آینده ایــران را چگونه پیش بینــی می کنید؟ اگر 
بخواهیم وضعیت ایران را در آینده پیش بیني کنیم 
به سه عامل وضع اقتصادی، اوضاع سیاسی و ارزیابی 
نخبگان از آینده کشور باید توجه داشته باشیم. خب 
در حوزه اقتصاد که وضع روشــن است، با توجه به 
منابع محدود، شاید دولت به سختي بتواند این دوره 
را به پایان برساند، به خصوص که با موضوع فقر و فقر 
مطلق، بیکاري گسترده و مطالبات فراوان مردم نیز 
روبه رو هســتیم. در عین حال شاهد بي اعتمادي و 
بدبیني مردم به نهادها، سازمان ها و حتي ارگان هایي 
هستیم که مســئولیت مدیریت و بهبود وضعیت 
موجود را بر عهده دارند. احزاب و گروه هاي سیاسي 
و حتي رسانه هم که جاي خود، در مورد نخبگان هم 
که مکرر شاهد هشدارها و توجه دادن هاي شان به 
وضعیت اجتماعي هستیم. حال این پرسش مطرح 
مي شــود که چه باید کرد؟ دولتمردان باید مسائل 
جامعه ایران را چگونه تعریف و از چه زاویه ای به آن 
نگاه کنند؟ مسیري که می رویم به کجا ختم می شود؟ 
آیا باید نگران بود و ترسید؟ ارزیابي شما چیست؟ 

شما آینده را چگونه می بینید؟
طبیعی است که نگران باشیم، چون شاخص ها وضع خوبی 
را نشان نمی دهند، ولی اجازه دهید این جوری برگردانیم که 
آینده را از کجا باید بسازیم. این جامعه تحت همه این فشارها 
و محدودیت هایی که گفتم، همچنان جامعه ای اســت که 
برقرار است. همچنان تلاش می کند راهی برای بهتر کردن 
زندگی پیدا کند. همه اتفاق هایی که ممکن اســت در یك 
دوره بلند تاریخی برای یك جامعه روی دهد در عرض چند 
دهه برای جامعه ایران روی داده اســت، از انقلاب، جنگ، 
زلزله و تضادهای سیاســی گرفته تا تحریم و... همه در یك 
دوره فشرده زمانی در جامعه روی داده و همچنان هم برقرار 
است. این یعنی که ایران جامعه ای پرقدرت و توانمند است و 
تجربه تاریخی طولانی را هم پشتوانه دارد. همین زلزله اخیر 
و فعالیت جامعه برای کمك به زلزله زدگان نشــان می دهد 
ظرفیت بالایی برای همدلی و میل به رشد و پیشرفت وجود 
دارد. می خواهم بگویم که جامعه مشــکلات بزرگی دارد، 
ولی توانایی هایی آن هم زیاد است، بنابراین آینده را تاریك 
نمی بینم. خوشبین هستم، چون نیروهای اجتماعی زیاد و 
قدرتمندی در جامعه حضور دارند -منظورم صرفا نیروهای 
سیاسی نیست- که به مشکلات جامعه حساس اند و برای 
بهبود آن هم تلاش می کنند، بر این اســاس فکر می کنم 

احتمال خروج از این وضع وجود دارد.

رئیس اداره راه وشهرســازي علي آباد کتول از افتتاح 10 
پروژه راهســازي و ابنیه فني در حوزه شهرســتان علي آباد 

کتول با اعتبار بیش از 54 میلیارد ریال خبر داد.
محمدعلــی شربتدار:گلســتان|  به گــزارش اداره روابط 
عمومي اداره کل راه و شهرســازي استان گلستان :مهندس 
"حســن زارعي "در حاشیه مراســم متمرکز بهره برداري از 

پروژه هاي عمراني شهرستان علي آباد کتول به پایگاه اطلاع 
رســاني این اداره کل گفت : در مجموع  حدود 14کیلومتر از 
راه هاي روستایي چلي علیا و چلي سفلي ،طاویر و سنگدوین 
–حاجي کلاته امروز بصورت متمرکز وبا حضور مســئولین 
استاني و شهرستاني افتتاح گردید  و اهالي روستاهاي نامبرده 
از راه اســفالته مطلوب برخوردار شــدند. زارعي اضافه کرد : 

احداث دیواره سازي محدوده پل و راه روستایي میان رستاق 
به طول 65 متر در دهنه زرین گل شهرستان علي آباد کتول، 
احداث پل دهانه 5 متري ودیوار سنگي ملاتي و دیوار سازي 
در محور محمد آباد – سیاه مرزکوه در مجموع به طول 285 
متر از دیگر پروژ ه هاي اســت که در این روز به بهره برداري 

رسید .

رئیس اداره راه وشهرسازي علي آباد کتول :محل اعتبارات 
هزینه شــده این پروژ ه ها را از منابع اســتاني ،ملي و سیل 

اعلام کرد .
شهرســتان علي آباد کتول در شرق گرگان مرکز گلستان 
واقع اســت و 346 کیلومتر از راه هاي اســتان تحت پوشش 

استحفاظي دارد که حدود 225 کیلومتر آن روستایي است.

بهره برداري از 10پروژه راهسازي در شهرستان علي آباد كتول
استان

شهروند| طرح ترافیکي جدید و پرحاشیه شهرداري 
تهران در آســتانه اجرا با ایراد از طــرف کمیته انطباق 
فرمانداری تهران نسبت به قیمت هاي آن، به شوراي شهر 
تهران برگشت خورده است. آن طور که محسن  هاشمي 
رفسنجاني، رئیس شوراي شــهر تهران به »شهروند« 
می گوید، هنوز هیچ نامه اي از طرف فرمانداري تهران به 
پارلمان شهري ارسال نشــده است و رئیس کمیسیون 
حمل ونقل شورا هم به »شهروند« می گوید که »اگر ایراد 
درباره نرخ گذاري باشد که در شورا قابل اصلاح است اما 
رد طرح ترافیك درواقع رد مصوبه شوراي عالي ترافیك 

است.«
با وجود آنکه طرح جدید ترافیکي در شــوراي عالي 
ترافیك و با حضور نمایندگاني از فرمانداري و استانداري 
تهران تصویب شده اســت، اما ظاهرا فرمانداري رغبت 
زیادي به اجــراي طرح ندارد. دیروز غلامحســین آرام، 
معاون فرمانداري تهران از رد لایحه طرح ترافیك جدید 
شهرداری در کمیته انطباق فرمانداری تهران خبر داد و 
به »ایسنا« گفت که درباره قیمت های ارسال شده شورای 
اسلامی شهر تهران براي طرح ترافیك جدید شهرداری 
تهران ایرادات قانونی وجود داشت: »بعضی از مواد طرح 
ترافیك جدید هم مغایرت های قانونی داشت. بر همین 
اســاس این طرح در کمیته انطباق فرمانداری تهران رد 
شد و به شورای اسلامی شهر تهران عودت داده شد.« او 
در گفت و گو با »باشگاه خبرنگاران جوان« هم گفت که 
اگر شهرداری اصرار به اجرای مصوبه طرح ترافیك داشته 
باشد، موضوع به شورای حل اختلاف کشیده می شود: »از 
مهمترین مواردی که فرمانداری نســبت به آن اعتراض 
دارد این اســت که مصوبه طرح ترافیك جدید با قانون 
مغایــرت دارد و مخالف با سیاســت های ابلاغی دولت 

است.« 
محمد قانبیلی، عضو کمیته انطبــاق فرمانداری هم 
دیروز با اعلام اینکه »باید شــورای حل اختلاف در مورد 
طرح جدید ترافیك نظر دهد« گفته است که بعضی از 
مواردی که در این طرح آمده است با قانون مغایرت دارد و 
اجحاف در حق مردم است و باید بیشتر مورد بررسی قرار 
بگیرد. او البته به  طور دقیــق درباره ایرادات طرح حرفی 
نزده اما در گزارشي که »فارس« منتشــر کرده، از ایراد 
قانوني به 6 بند از 9 بند طرح ترافیك سخن به میان آمده 

است. 
همین حرف ها کافي بود که بعضي کانال های خبری 
خیلي زود از لغو زودهنگام طرح ترافیك شهرداري تهران 
خبر دهند؛ طرحي که شکل دیگري از آن در کشوي میز 
مدیران شهردار گذشته بود اما با توجه به احتمال به وجود 
آوردن حاشیه ها طرح اجرا نشد. با ورود محسن پورسید 
آقایي به معاونت حمل ونقل ترافیك این طرح بعد از 3 ماه 
مطالعه به شکل دیگري به شوراي عالي ترافیك ارایه شد؛ 
طرحي که معابر تهران را به 3 »زون« اساســي تقسیم 
کرده بود اما اعضاي شوراي عالي ترافیك و به ویژه پلیس 
راهور با اجراي آن موافق نبودند؛ بنابراین با اعمال نظر خود 
طرح را به شکل دیگري تغییر دادند و زون ها حذف شد، 
شیوه پرداخت عوارض تغییر یافت، بعضي از سهمیه هاي 
طرح ترافیك حذف یا قیمــت 50درصدي براي آنها در 
نظر گرفته شد و سقف آن هم از 118 هزار خودرو در روز 
به 103 هزار رسید. بعد هم اعضا در شوراي شهر مصوبه 
تعیین نرخ عوارض را به تصویب رساند که 13 هزار و 400 

تومان حداقل و 36 هزار تومان حداکثر آن در روز است.
اعضا بي خبر از نامه فرمانداري

نامه فرمانــداري تهران البته هنوز به دســت اعضاي 
شوراي شــهر نرسیده اســت بنابراین در دستور جلسه 
روز یکشنبه هم هیچ اثري از بررسي اعتراض فرمانداري 

نیست. محسن  هاشمي رفسنجاني، رئیس شوراي شهر 
تهران هم در گفت وگو با »شــهروند« از رد مصوبه طرح 
ترافیك اظهــار بي اطلاعي کرد: »نامه تا الان به دســت 
من نرسیده اســت، من هم اخبار آن را از طریق رسانه ها 
شنیدم. اول باید نامه به دســت من برسد بعد درباره آن 

نظر بدهم.«
محمد علیخاني، رئیس کمیسیون حمل ونقل شورا هم 
اگر چه اطلاعي از این نامه نداشت اما به »شهروند« گفت: 
»فرمانداري نمي تواند بگوید طرح اجرا مي شود یا نه بلکه 
اشــکالات و مغایرت با قانون اساسي و شرع را به ما اعلام 
مي کند تا اگر شورا تشخیص دهد که اشکال وارد است، 

آن را رفع کند.« 
پلیس راهور از ابتدا با اجراي این 
طرح مخالف بود. سردار رحیمی، 
رئیس پلیس پایتخت گفته بود که 
این طرح خام اســت و پلیس با آن 
مخالف است. سرهنگ مهماندار، 
رئیس پلیس راهور تهران هم گفته 
بود تا زمانی که شــهرداری تهران 
زیرســاخت های طــرح ترافیك 
جدید مانند دوربین های خروجی 
را نصب نکنــد، این طــرح قابل  
اجرا نیســت و کارت هــای طرح 

ترافیك  سال 96 در  ســال 97 هم اعتبار خواهد داشت؛ 
اما علیخاني در توضیح مخالفت پلیــس راهور توضیح 
داد: »پلیس راهور عضو شــوراي عالي ترافیك است و با 
رأي همین اعضا طرح تصویب شــده است اما حرفي که 
درباره زیرساخت ها زده شده، درست است. براي تکمیل 
زیرســاخت ها هم فقط به دوربین هاي خروج محدوده 
طرح نیاز است. حالا طرح در شوراي عالي ترافیك تصویب 
شده است و معاونت حمل ونقل ترافیك هم گفته که در 
حال بررسي و تجهیز معابر خروجي به دوربین هاست و 
احتمالا در تعطیلات فروردین دوربین ها کاشته مي شود. 
بنابراین، این طرح در اردیبهشت 97 اجرا خواهد شد.« 
او معتقد است که اگر ایراد فرمانداري به کل طرح باشد 
درواقع ایراد به روساي خودشان برمي گردد؛ چون نماینده 
پلیس، فرمانداري، دادستاني و شوراي عالي استان ها در 
آن حضور داشته اند: »اگر این اعتراض به دست شورا برسد 

احتمالا در هفته هاي آینده درباره تغییر رقم ها تصمیم 
خواهیم گرفت.«

اعتراض هاي صنفي به طرح ترافیك 
طرح ترافیکي جدید شــهرداري که مطرح شــد به 
جز مخالفت هاي گاه و بیــگاه پلیس و حتي نمایندگان 
مجلس مورد اعتراض اصناف مختلف ازجمله پزشکان 
و خبرنگاران قرار گفت. جامعه پزشکي که در سال هاي 
گذشته هم به کاهش سهمیه هایشــان معترض بودند 
این بار هم به حذف سهمیه هایشــان اعتــراض کردند. 
هفته اول بهمن ماه، دکتر محمدرضا ظفرقندی، رئیس 
شورای عالی سازمان نظام پزشکی در نامه ای خطاب به 
شهردار تهران خواستار تمهیدات و 
تســهیلات لازم برای امکان حضور 
کادر درمانی بیمارستان ها و مراکز 
درمانی در محــدوده طرح ترافیك 
شد اما جز آن خبرنگاران که تا  سال 
جاري سهمیه هاي ورود به محدوده 
طرح داشتند هم حالا با طرح جدید 
تنها 3درصدشــان و با تشــخیص 
شــهرداري تهران مشمول تخفیف 
50درصدي مي شدند. دیروز انجمن 
صنفي روزنامه نگاران استان تهران 
هم دربــاره طرح جدیــد ترافیك 
اطلاعیه اي صــادر کرد. در این اطلاعیه آمده اســت که 
محدودسازی طرح ترافیك برای خبرنگاران، اطلاع رسانی 
شفاف را  خدشه دار می کند: »اجازه تردد روزنامه نگاران 
در محدوده طرح ترافیك، برای انجام وظیفه حرفه ای آنها، 
امری ضروری است. انجمن صنفی روزنامه نگاران استان 
تهران، اختصاص طرح ترافیك به روزنامه نگاران، طبق 
رویه گذشته را، حق طبیعی آنان دانسته و تصمیم گیری 
غیرشفاف و با حضور افراد غیرمرتبط با حرفه خود را مغایر 
این حقوق می داند.  انجمن اعتقاد دارد؛ اگر شیوه توزیع 
مجوز ورود به طرح ترافیك تاکنون مناســب نبوده یا در 
مواردی به سوءاستفاده آمیخته است، راهکار جایگزین 
نباید موجب نادیده گرفتن این حق باشد، بلکه باید برای 
حذف کاســتی ها و ضعف های موجود تدابیر مناسب، 
همچون ایجاد شفافیت و انتشــار اسامی افراد مشمول 
این سهمیه اتخاذ کرد. از این رو، این انجمن به عنوان نهاد 

صنفی روزنامه نگاری تهران، آمادگی خود را برای تعامل 
با شــهرداری تهران جهت چاره اندیشی مناسب اعلام 

می دارد.«
 حالا رئیس کمیسیون حمل ونقل شوراي شهر تهران 
هم معتقد است که شهرداري باید رعایت اصنافي که به 
مجوز طرح نیاز دارند را هم بکند و اصناف هم حق دارند 
در این باره اعتراض کنند: »طبیعي اســت، طرحي که 
30 سال اجرا شده است، لغو آن اعتراضاتي به همراه داشته 
باشد و آنها هم حق دارند اعتراض کنند. ما هم نمي گوییم 
100 درصد بي ایراد است و ما خودمان هم به آن نقد داریم. 
ما البته تا جایي که توانستیم، پیشنهاد شوراي ترافیك را 
تعدیل کردیم و تخفیف هایي براي جانبازان و خبرنگاران 
درنظر گرفتیم.« علیخاني این را هم گفت که شهرداري 
باید با برخي اقشــار که مرتبط با طرح ترفیك هستند، 
تعامل بیشــتري کند و آنها باید واقعیت هــا را ببینند. 
نمي شود چشم ها را بست و تحکمي برخورد کرد: »برخي 
مدیران ما نمي دانند چطور طرح را توضیح دهند و مردم 
را اقناع کنند دستوري حرف مي زنند و روشي که جواب 

نمي دهد.« 
محمد علیخاني درباره تغییرات طرح جدید ترافیك 
تهران در شــوراي ترافیك هم گفت که طرح نسبت به 
طرح گذشته تغییر چنداني ندارد و فقط شیوه پرداخت 
تغییر یافته است: »معتقد بودیم که شهر باید زون بندي 
شود و گســترده بیشــتري را در بر بگیرد تا عوارض به 
 صورت یکپارچه از همه مردم گرفته شــود، کم و پایدار 
باشد، چون امروز دیگر ترافیك و آلودگي هوا محدود به 
محدوده طرح ترافیك نیست و ما در همه معابر شهر تهران 
با این معضلات روبه رو هستیم، اما شوراي عالي ترافیك 
طرح را تغییر داد درحالي که همه در این شورا عضویت 
دارند، جز اعضاي شورا و این یعني مردم در شوراي عالي 
ترافیك نماینده ندارند.« به گفته او، پلیس راهور درباره 
طرح اولیه شهرداري نظراتي داشت که سرانجام هم بیشتر 
آن را اعمال کرد و در واقع امضاي پلیــس راهور را دارد: 
»بنابراین ایراد به قیمت ها به شورا مرتبط است اما ایراد 
به طرح به عهده ما نیست. البته از نظر رئیس کمیسیون 
حمل ونقل شوراي شهر تهران طرح جدید ترافیکي اگر 
چه کامل نیست اما حرکتي رو به جلو است و از طرح قبلي 
بهتر است: »یکي از نکات مثبت طرح جایگزیني تشویق به 
جاي تنبیه است، یعني ما براي افرادي که معاینه برتر یا 
خودروي هیبریدي داشته باشند یا در ساعات غیرپیك 
تردد کنند، تخفیف درنظر گرفته ایم که این موضوع در 

همه جاي دنیا هم مرسوم است.«
 هیچ کس نمي داند

 با طرح جدید چه اتفاقي خواهد افتاد
از زماني که زمزمه هاي این طرح شروع شد، خیلي ها 
گفتند که طرح جدیــد در واقع پشــتوانه مطالعاتي 
شــهرداري گذشــته دارد اما علیخاني در این باره هم 
می گوید: »طرحي شــبیه به این در شهرداري گذشته 
هم بــود اما آقــاي قالیباف به علت حساســیت هایي 
که امکان داشــت در زمان انتخابات بــراي او به وجود 
بیاورد، آن را اجرا نکرد. مدیران شــهري جدید هم این 
طرح را با ســه ماه مطالعه بدون پیوست هاي ترافیکي، 
اقتصادي و اجتماعي به شوراي ترافیك بردند و در واقع 
مطالعه اي براي آن انجام نشده است.« رئیس کمیسیون 
حمل ونقل شــورا این را هم می گوید که هر قدر گفتیم 
مطالعات این طرح را ارایه دهند اما مطالعه اي به دست 
ما نرسید: »ما هم نمي دانیم درصورت اجراي این طرح 
چه اتفاقي براي تهران خواهد افتاد اما به  هرحال اگر هم 
اشکالي داشته باشد، در نرم افزار ها قابل  رفع است و حکم 

خدا نیست که نتوان آن را تغییر داد.«

با ادامه دارشدن واکنش ها به طرح جدید ترافیکی شهرداری، فرمانداری تهران مصوبه شورا در این باره را رد کرده است

طرح،فعلابیطرح
    انجمن صنفي روزنامه نگاران استان تهران: محدودسازی طرح ترافیك برای خبرنگاران اطلاع رسانی شفاف را خدشه دار می کند

  معاون فرماندار تهران:   قیمت های  طرح  ترافیك جدید شهرداری از سوی شورا،  ایرادات قانونی داشت 
  رئیس کمیسیون حمل ونقل شورا در گفت وگو با »شهروند«: فرمانداري نمي تواند طرح ترافیك را رد کند

مهر| شهردار تهران دیروز و در مراسم معارفه معاون 
امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران، اولویت های 
تیم جدید مدیریت شهری در این حوزه را مشخص کرد 
و با اشاره به آسیب های اجتماعی کنونی پایتخت ایران، 

خواهان چاره جویی و رفع این مشکلات شد. 
محمدعلی نجفی در این جلسه با اشــاره به وجود 
مشــکلات جدی و چالش های ســخت در مســائل 
اجتماعی و فرهنگی در ســطح ملــی و همچنین در 
شهر تهران گفت: »در سطح ملی وجود انواع مختلف 
آسیب های اجتماعی همانند اعتیاد، نرخ جرم و جنایت، 
کــودکان کار، طلاق و ... یك خطر جــدی برای نظام 
جمهوری اسلامی تلقی می شــود؛ این خطر در حدی 
است که حتی شــخص مقام معظم رهبری نیز در این 
ماجرا احساس تکلیف و مسئولیت کردند و ایشان ضمن 
برگزاری جلساتی در این زمینه، دستوراتی برای برخورد 
با این آســیب ها صادر فرمودند.« او در ادامه به موضوع 
»کاهش همبستگی اجتماعی در سطح ملی« اشاره و 
عنوان کرد: »طبق نظرسنجی هایی که در فواصل زمانی 
مختلف در این 20 سال اخیر صورت گرفته است، به نظر 
می رسد همبستگی اجتماعی در بین آحاد ملت طی 
سال های اخیر به سمت تضعیف و کاسته شدن حرکت 
کرده است. علاوه بر این، سطح نازل مسئولیت پذیری 
اجتماعی در نهادهــای دولتی، بنگاه های غیردولتی و 

حتی در بین مردم مشاهده می شود، به نحوی که امروز 
مسئولیت پذیری اجتماعی در بین گروه های اقتصادی 
و نهادهای دولتی وجود ندارد و حتی گریز از مسئولیت 
اجتماعی نیز به چشم می خورد. این درحالی است که 
این مســئولیت پذیری اجتماعی در فرهنگ و سنت 
ما خیلی زیاد بوده است و حتی افراد در یك محله نیز 
همه نســبت به هم احساس مســئولیت می کردند؛ 
علاوه بر این در تعالیم دینــی و اعتقادات ما نیز به این 
موضوع خیلی تأکید شده اســت.« او از »ناهماهنگی 
نهادهای درگیر مسائل مختلف فرهنگی و اجتماعی 
در سطح ملی« و همچنین »نبود یك برنامه منسجم 
برای برخورد با مسائل اجتماعی و فرهنگی« به عنوان 
مشکلات پیش رو یاد کرد و گفت: »این موارد ازجمله 
مشکلاتی است که مســئولان در سطوح مختلف باید 
به آن بپردازند و برای آن راه حل پیدا کنند.« شــهردار 
تهران ادامه داد: »در سطح شــهر نیز در عین حال که 
سایه همان مسائل عمومی بر سر ما سنگینی می کند، 
همان مشکلات را در سطح شهرداری داریم؛ از این رو در 
بخشی که شهرداری مسئولیت مستقیم یا غیرمستقیم 

دارد، یك برنامه جامع و یکپارچه راهبردی در مسائل 
اجتماعی و فرهنگی در شهرداری تهران نداریم.« او با 
اشاره به ضعف های شــهرداری در سال های گذشته 
هم گفت: »ما نتوانستیم به خوبی از مجموعه امکانات و 
سازمان های در اختیار شهرداری و همچنین امکانات در 
اختیار سازمان های مردم نهاد برای روبه رو شدن با مسائل 
اجتماعــی و فرهنگی و همچنین برای ســازماندهی 
و ســاماندهی این مســائل اســتفاده کنیم. علاوه بر 
این یك ضعفــی در بخش اطلاع رســانی برنامه ها و 
فعالیت های اجتماعی و فرهنگی در شهرداری وجود 
دارد که البته این ضعف در بقیه بخش ها هم به چشم 
می خورد اما به نظر می رســد در این مورد از مشکلات 
بیشتری رنج می بریم.« نجفی از »کم توجهی نسبت 
به آمــوزش شــهروندان در زمینه هــای اجتماعی و 
فرهنگی« به عنوان یکی از نقــاط ضعف عملکرد یاد 
کرد و گفت: »بهره وری پایین در اماکن و فعالیت های 
وابسته شهرداری تهران شامل فرهنگسراها، سراهای 
محلات و ســایر امکانات در اختیار شهرداری به شمار 
می رود که باید از این امکانات در جهت حل اساســی 

مسائل اجتماعی و فرهنگی شهر تهران و ارایه خدمات 
گســترده تر به مردم تهران اســتفاده کرد.« شهردار 
تهران به موضوعاتی همچون تقویت سرمایه و هویت 
اجتماعی و تقویت مشارکت مردم درباره حل مسائل 
اجتماعی شهر اشاره کرد و گفت: »این موارد ازجمله 
سوالاتی است که باید راه ها و روش های آن را شناسایی 
و بررسی کنیم که ورود ما به مسأله باید چگونه باشد؟ 
علاوه بر این در مســأله پایداری و اعتلای فرهنگی در 
شهر نیز باید بررسی کنیم که آیا برنامه هایی که تا کنون 
اجرا شده کفایت می کرده اســت؟ آیا همه آنها مورد 
قبول است یا تنها بخشی مورد قبول بوده و بخشی از 
آن مردود اســت؟« نجفی در ادامه به موضوع عدالت 
اجتماعی، عدالت فضایی و عدالت جنســیتی درباره 
فعالیت های اجتماعی و فرهنگی در شــهر پرداخت و 
گفت: »باید ببینیم امروز ما در چه نقطه ای ایستاده ایم 
و چگونه می توانیم عدالت را تحقق ببخشیم تا خواست 
شهروندان را محقق کنیم. همچنین پایداری اجتماعی 
نیز از دیگر مسائل است تا یك نوع مسئولیت اجتماعی 
را در بین شهروندان دامن بزنیم.« او در ادامه با تأکید بر 
ضرورت اولویت بندی فعالیت های اجتماعی شهرداری 
تهران و با اشاره به سابقه شجاع پوریان، اظهار امیدواری 
کرد که آســیب های اجتماعی در شهر تهران کنترل 

شود و کاهش یابد. 

در مراسم معارفه معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران مطرح شد
آسیبهایاجتماعیمهمشهرتهرانازنگاهشهردارتهران

  رئیس شوراي شهر تهران 
در گفت و گو با »شهروند«: 
هنوز نامه فرمانداري تهران 

درباره رد مصوبه طرح ترافیك 
به شورا نرسیده است

رئیس کمیسیون حمل ونقل 
شورا :  اگر فرمانداري به طرح 

نقد داشت چرا در شوراي 
ترافیك به آن رأي دادند


